



الجمهورية اليمنية  
وزارة التربية والتعليم والبحث العلمي  
جامعة صنعاء  
نيابة الدراسات العليا والبحث العلمي  
مركز أبحاث التنمية الشاملة

المشاركة السياسية للمرأة اليمنية وعلاقتها ببناء السلام

في اليمن 1990-2022

**The Political Participation of Yemeni Women and Its  
Relation to Peacebuilding in Yemen (1990–2022)**

بحث مقدم لنيل درجة الدكتوراه في التنمية الشاملة

إعداد الباحثة  
زبيدة مقل الزبيدي

إشراف

أ.م. د/ زيد علي الوريث

1446هـ/2025م

## ملخص الدراسة

هدفت هذه الدراسة إلى التعرف على المشاركة السياسية للمرأة اليمنية وعلاقتها ببناء السلام، من خلال تسليط الضوء على حجم مشاركتها في النظام السياسي ومنظومة بناء السلام، وتحليل المعوقات والتحديات التي واجهتها وتواجهها، واعتمدت على المنهج التاريخي لدراسة تطور المشاركة السياسية للمرأة في اليمن عبر التاريخ، والمنهج الوصفي التحليلي لتحليل واقعها الحالي والصعوبات التي واجهتها، وتضمنت الحدود الزمنية للدراسة الفترة بين عامي 1990-2022، مع التركيز على تأثير الأحداث السياسية، مثل ثورة 2011، على المشاركة السياسية للمرأة؛ وتوصلت الدراسة إلى أن المرأة اليمنية، رغم مكانتها التاريخية ومشاركتها في مراحل مختلفة بشكل فعال، إلا أنها ما زالت تعاني من تحديات ثقافية، اجتماعية، اقتصادية وسياسية تحد من تمكينها السياسي، كما أن مشاركتها في بناء السلام تظل محدودة رغم جهودها البناءة. وأوصت الدراسة بضرورة دعم تواجدها في الساحة السياسية، ووضع سياسات داعمة لتمكينها من خلال تفعيل نظام الكوتا لضمان تمثيل عادل لها في الهيئات السياسية وتعزيز دورها لتحقيق السلام والتنمية المستدامة.

الكلمات المفتاحية: المشاركة السياسية - السياسة - الدور السياسي - التمكين السياسي للمرأة - الديمقراطية - الأحزاب السياسية - الثورة - النزاع - صنع القرار - بناء السلام.

Republic of Yemen  
Ministry of Education and Scientific Research  
Sana'a University  
Vice Presidency for Postgraduate Studies and  
Scientific Research  
Inclusive Development Research Center



**The Political Participation of Yemeni Women and Its Relation  
to Peacebuilding in Yemen**

**(1990-2022)**

**A Dissertation Submitted of the Requirements for  
The Doctoral Degree in Inclusive Development**

**:Prepared by**

**Zubaida Moqbel Al-Zubaidi**

**Supervised by**

**Prof. Dr. Zaid Ali Al-Warith**

**2025**

## **The Summary**

**This study aimed to explore the political participation of Yemeni women and its relationship to peacebuilding by highlighting the extent of their involvement in the political system and the peacebuilding framework, as well as analyzing the obstacles and challenges they face.**

**The study adopted a historical approach to examine the evolution of women's political participation throughout Yemen's history, and a descriptive-analytical method to analyze their current situation and the barriers they encounter. The temporal scope of the study covered the period between 1990 and 2022, focusing on the impact of political events such as the 2011 revolution on women's political engagement.**

**The study concluded that despite their historical significance and active involvement at various stages, Yemeni women continue to face cultural, social, and economic political challenges that limit their political empowerment. Moreover, their participation in peacebuilding remains limited despite their constructive efforts. The study recommended enhancing women's presence in the political arena and adopting supportive policies to empower them, including implementing a quota system to ensure fair representation in political bodies and strengthening their role in achieving sustainable peace and development.**

**Keywords:**

**Political Participation – Politics – Political Role – Political Empowerment of Women – Democracy – Political Parties – Revolution – Conflict – Decision-Making – Peacebuilding.**

